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ÉVKÖZI 29. VASÁRNAP                           B év                                                     1- 4 oldal 
               
Olv.: Iz: 53,10-11 – Zsid 4,14-16 – Mk 10,35-45 
Zebedeus fiai 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Missziós vasárnap van ma. Jézus üzenetét állítjuk a középpontba. Azt az üzenetet, amit az 
Atyától hozott, hiszen az Atya küldte el hozzánk. Mi ennek az üzenetnek a lényege? Erről 
elmélkedünk ma, mert meggyőződésünk, hogy erre az üzenetre, életmentő üzenetre 
mindegyikünknek szüksége van. Mi vagyunk a föld sója, mi vagyunk a világ világossága, 
hangsúlyozza Jézus. Nézzünk önmagunkba, vizsgáljuk meg az életünket és kérjük  Isten 
segítségét, hogy az új világrend kialakításában részünk lehessen, mint só, mint világosság.  
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Missziós vasárnap van. Ezen a szentmisén és minden katolikus szentmisén a világ minden 
pontján a missziók javára gyűjtenek, mi is ezt tesszük, hiszen a világ sorsáról van szó. 
Nagyon jól tudjuk, hogy ebben a világban szükségünk van pénzre is ahhoz, hogy bizonyos 
programok megvalósulhassanak. Az a legfontosabb, hogy a világ új rendjét munkáló, 
szolgáló üzenet lehetőleg minél több emberhez eljusson. Jézus beszél a küldetéséről, - a 
misszió küldetést jelent, - kiválasztja az apostolokat és elküldi őket, azt mondja:  
 

“Amint Engem küldött az Atya, úgy küldelek Én is titeket!” 
 
Ezt az üzenetet ma föl kell erősíteni. Ezt az üzenetet ma minden szentbeszédben az emberek 
felé fordítjuk: 

Amint Engem  küldött az Atya,  
úgy küldelek Én is titeket, mindannyiótokat! 

 
Menjetek el a föld végső határáig, vigyétek ezt az új üzenetet, ami az életünket jelenti. 

Könnyű a dolgunk sajnos, mert ez a világ amelyben élünk világválságról beszél. Viszont 
nem mindenki tudatosítja magában, hogy ez a válság az ember miatt van, mégpedig kevesek 
miatt. Azok miatt, akiknek a kezében nagy hatalom van és sok pénz. Nem véletlen, hogy 
Jézus azt mondja, amikor a világban uralkodó rendet, vagy tendenciákat tapasztalja, hogy  
 

“köztetek ne így legyen!” 
 
Jézus azért jött, hogy a megváltott világ új értékrendjét jelentse be. A misszió erről szól, a 
világ új rendjét akarja szolgálni. Ebben az értelemben a Biblia egy korrekciós mű. Ezért 
fontos, hogy nap mint nap vegyük kezünkbe a Bibliát, mert ez olyan értékek, olyan 
igazságok  gyűjteménye, amelyekkel ha az ember szembesül, akkor korrigálhat sok mindent 
a saját egyéni életében, a közösségek életében és a világban.  
Jézus a megváltó és ezt a világot meg kell váltani. Ha nem kellene megváltani a világot, 
akkor Jézus nem lett volna értünk emberré, nem lenne Megtestesülés. Legfeljebb azon kell 
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gondolkodnunk, mennyire vagyunk képesek Jézus nyomába szegődni. Mennyire tudjuk 
magunkévá tenni az Emberfia mentalitását. Figyelemre méltó az is, hogy Jézus önmagával 
kapcsolatosan ezt az egy fogalmat használja: “Emberfia.” Mások mondják Isten Fiának, 
különböző címekkel ruházzák fel. Ő maga, amikor Önmagáról beszél, akkor ezt használja: 
“Emberfia.”Már ez is sok mindenre felhívja a figyelmünket: 
 
 Jézus az emberek közé jött. 
 Az emberek közül való akar lenni. 
 Az emberek sorsát akarja jobbra fordítani. 
 
 A kérdés az, hogy mennyire vagyunk képesek mi keresztények,  
 mi krisztuskövetők Krisztus gondolkodását, magatartását magunkévá tenni? 
 Átérezzük-e Jézus küldetését? Értjük-e, hogy miről is van szó,  
 amikor a kereszténységünkről, az életünkről gondolkodunk? 
 
A keresztény eszmerendszer a legsajátosabban emberközpontú. Nincs még egy 
eszmerendszer, amely ennyire az embert állítja a középpontba. Ennyire az ember javát és 
üdvét szolgálja. Javát, e-világi javát is, csak helyesen értelmezzük e világi életünket, e 
világban betöltött szerepünket és ehhez mindig kapcsoljuk hozzá az üdvösségünk kérdését.   
 
Az apostolok odamennek Jézushoz azzal a kéréssel, amit hallottunk. Gondolhatták mai 
kifejezéssel, jókor jó helyen voltak. Eljött Jézus, aki rendet teremt ebben a világban. 
Elsősorban megoldja a zsidók helyzetét, visszaadja politikai hatalmát és szerepét, biztosítja 
e világi szerepét ebben a népben. Ha már ők jókor csatlakoztak Jézushoz, akkor ebből 
legyen egy kis hasznuk. A zsidó elgondolás szerint az üdvösség azt jelenti, hogy valaki  
Isten jobbján-balján kap helyet, közel az Istenhez, a Mindenhatóhoz. A zsidóknak a Jahve 
nevet nem is szabad kimondaniuk, helyette a Hatalmast, a Mindenhatót, a Fölségest 
emlegetik. Ezek mind-mind arra utalnak, ha ilyen Nagynak a jobbján-balján van nekem 
helyem, az jó biztosíték. Jézus egészen másra gondol. Jézus azt mondja: 

 
“Jobbomra vagy balomra üljetek, azt nem én döntöm el, 

mert ez azoknak jár, akiknek készült.” 
 
Ez is a mi emberi gondolkodásunkat és hibás magatartásunkat világítja át, mérlegre teszi. 
Mi mindig valahova, valamilyen helyre törekszünk, valamit szeretnénk elérni. Úgy 
gondoljuk, hogy ez minket megillet. Jézus azt mondja: “Azoké lesz, akiknek készítették.” 
 

Azt a helyet nem elérni lehet,  
azt a helyet ajándékba lehet kapni az Istentől.  

 
Erre utalva figyeljünk arra, mit jelent ez az új világrend? Mit is jelent az emberiségnek ez az 
új alaptörvénye, a megváltottak alaptörvénye? Más a megváltást nem igénylők rendje és 
egészen más az ő törekvésük. Itt kifejezetten azokról van szó, akik tudatában vannak, hogy 
megváltásra szorulnak és magukévá teszik azt a rendet, azt a magatartást, ami az ő 
életükben reális. Mit jelent ez a jézusi magatartás?  
 

“Nem azért jöttem, hogy Nekem szolgáljanak, hanem, hogy Én szolgáljak!” 
Ez az emberi élet alaptörvénye! 
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Semmi köze nincs ennek a megváltáshoz, mert ezzel azonosulnia kell minden egyes 
embernek, aki emberhez méltó életet akar élni, aki egy közösség tagja akar lenni. Ha ezt 
valaki nem teszi magáévá, akkor kilóg a sorból, akkor idegen testként él. Amikor egy ember  
úgy gondolkodik, hogy ez az én helyem, ez nekem jár, ezt én elértem, akkor nagy bajt okoz. 
Valójában az ember e világi lehetőségeit kell mérlegelnünk. Azt mondja Jézus, hogy azok, 
akik e világban a hatalmat gyakorolják, - mert erről van szó, - azok uralkodnak, azok  
éreztetik a hatalmukat, azok elvárásokkal vannak az emberek iránt és ez megzavarja a világ 

rendjét. 
 

A Szentatya legutolsó, szeretetről szóló körlevele igen fontos szempontokat mond ezzel  
kapcsolatosan. Jóval korábbi pápai megnyilatkozásban ugyancsak ezzel kapcsolatosan szól. 
Ebben az első két szó az öröm és a remény. Ahhoz, hogy az embernek öröme legyen és 
remény éljen a szívében, reményteljes legyen a mindennapjaiban és a jövőjét illetően, annak 
ezt az új világrendet magáévá kell tenni. Legutolsó körlevelében a Szentatya az 
emberiségnek arról a nagy tévedéséről szól, hogy az emberek képesek lennének arra, hogy a 
hatalmat megosszák egymással. Mintha a verseny rendet teremthetne az emberek birtoklása 
körül.  
 
Ma egymás után halljuk a világ legkülönbözőbb pontjairól a közgazdászok, a bankárok 
reflexióit a Szentatya megnyilatkozásaival kapcsolatosan, ami egy szentmise keretében 
egyszerűen  így fogalmazható meg: 
 
 Az emberi önös érdek nem képes önmagában biztosítani a mi zavartalan emberi 
 kapcsolatainkat. Egyszerűen azért nem, mert ha az ember megváltatlan, akkor soha 
 sem tudja azt mondani, hogy elég. Ugyanígy a javakat illetően az ember nem képes 
 osztozni a világ javán. Úgy gondolja, hogy neki mindig több jár. Ha ez a fajta 
 gondolkodás  nem változik meg, akkor ez az e világi rend tönkre tesz mindent, az 
 egyéni életeket, a családok életét, a közösségek életét, az egész világot.  
 
“Köztetek ne így legyen!” - mondja Jézus. Nem arról van szó, hogy az embernek ne 
legyenek ambíciói, törekvései, vágyai. Lehetnek, ez a természetünkben van. Nem ez ellen 
szól Jézus, hanem arról beszél, hogy amikor az ember valahova eljut, ahová törekedett, 
akkor mérje fel, mit jelent az a lehetőség, ahová jutott. Az emberek szolgálatába állítja-e ezt 
a lehetőséget, vagy a maga javára? A kérdés ezen fordul meg. Jézus az ellen sem beszélt 
sohasem, ha valaki valamit elért és ezért várja az elismerést, a hálát, a tiszteletet. Ezt érzi a 
világ is, mert a teljesítéseket különböző elismerésekkel nyugtázza, vagy értékeli. De nehogy 
az legyen, ha mindezt nem kapja meg az ember, akkor mindent abbahagy. Másról van szó, a 
szolgálatról. Az élet Krisztus követésében pontosan ezt jelenti: a szolgálatot. 
 
  
Jézus életmentő üzenetének lényege: 
  Jézus harcol a bűn ellen. 
  Jézus bemutatja a szeretetet. 

  Jézus visszavezet bennünket az Atyaistenhez. 

  A mi küldetésünk ebben a három feladatban teljesedik  ki. 
 
Jézus harcol a bűn ellen. 
 Egyszerűen bűnös az, aki csak magára gondol. 
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Jézus bemutatja a szeretetet. 
 A szeretet gondolkodása. Jézus az evangélium tanúsága szerint: körül ár és jót tesz. 
 Az üzenet erről szól. Jézus nyomában járva jót tesz az ember, ami csak akkor 
 lehetséges, ha nem magára gondol. 
Jézus visszavezet bennünket az Atyaistenhez.  
 Visszavezeti az embert az Atyaistenhez, aki a szeretet. Az emberek félnek az 
 Atyaistentől. A hatalmastól, a végrehajtótól  nem félnek, mert velük lehet vitatkozni, 
 harcolni. Az Atyaistentől félnek, mert a szeretettel nem tud mit kezdeni az ember. 
 Isten  szeret bennünket és a küldetés ebben áll, ezt az isteni szeretetet Jézus példája 
 szerint megjeleníteni ebben a világban.  
 
Testvérek! 
Missziós vasárnap van. Gondoljunk ma a mi nagy lehetőségünkre. Ez a magát Isten kezéből 
kiszakított világ, ez az Istentől eltávolodott ember egy olyan világrendet hozott létre, amitől 
szenved. Tegnap volt a szegénység elleni küzdelem világnapja. Két és félmilliárd ember 
szegény, nem krisztusi értelemben, mert a krisztusi értelemben vett szegénység, az pozitív. 
Amikor a világ ezt így kimondja, akkor okkal és joggal megijedhet. 
 

 Ebben a világban a megváltás üzenetével jelen lenni a legfontosabb küldetés. 
 Vagy jobban megjelenik a világban ez a krisztusi gondolkodás, 

 vagy az ember sorsa megpecsételődik. 
 

Egyik riporter Kempis Tamás egy mondatával kezdte riportját:  
 Az a baj a világban, hogy nem lehet egyszerre tövis koronát is hordozni, 
 meg harminc ezüstöt is a kezünkben tartani. 

 Többekkel mi Krisztus követségében szeretnénk járni. 
 

+ A M E N  +          
                                                                                                       

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Kedves Testvérek! 
Ebben az imádságban kérjük az Isten kegyelmét, hogy a keresztény lelkület határozza meg 
gondolkodásunkat, cselekedeteinket. A világ csak ez által a szellemiség által változhat meg, 
újulhat meg.                                                                                                 
      Mi Atyánk ... 
 
Befejezés 
Kedves Testvérek! 
Azt az utat, amit Jézus mutat nekünk, a teológia így fogalmazza meg: Krisztus király útja. 
Királyi út! Jézus azért jött, hogy szolgáljon. A mi emberi életünk értelme ebben áll. Olyan 
könnyű ezt megtapasztalni a családok közösségében, barátok közösségében. Ha ezt tudjuk 
terjeszteni, akkor egyszer csak rádöbbenünk arra, hogy mindenki testvérünk, - nem biztos, 
hogy barátunk, - testvérünk. Ez azt jelenti, hogy Isten szeretete köt össze bennünket. 
Gondoljunk erre sokszor. Munkálkodjunk egy Isten akarta megváltott világon. 
 

+  Á L D Á S  + 


